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روز گذشـــته اخباری مربوط به وضعیت بیماری احمد ســـعادتمند، 

مدیرعامل ســـابق استقلال شنیده شـــد. این چهره در چند استوری از 

اشعه درمانی و روند مداوای خود خبر داده اما نقل قول یا اظهارنظری از 

او در این خصوص منتشر نشده تا برخی شایعات مطرح شود. با این حال 

سعادتمند در گفت وگو با »فرهیختگان« بیماری اش را تأیید کرده اما به 

این نکته مهم اشـــاره کرد که: »در حال تلاش و مبارزه هستم و خیلی هم 

بیمـــاری را جدی نگرفتم و دیگر بقیه اش با خدای مهربان و البته دعای 

خیر دوستان.« درخصوص مسائل مختلف ازجمله وضعیت استقلال و 

مدیران جدید این باشگاه دقایقی با سعادتمند به گفت وگو پرداختیم که 

صحبت های او را در ادامه از نظر می گذرانید. 

اخبار و شایعاتی درباره بیماری تان شنیده می شود که این مورد نگرانی هایی 

را ایجاد کرده است. 

خدا را شکر الان بهترم. ما که همیشه به زندگی امیدواریم. البته خداوند متعال 

خودش هوای همه را دارد و هوای ما را هم دارد. مدتی است که درگیر سرطان 

معده شـــده ام و دارم روند درمان را طی می کنم. البته خدا را شکر زود متوجه 

شـــدم اما در حال تلاش و مبارزه هستم و خیلی هم بیماری را جدی نگرفتم و 

دیگر بقیه اش با خدای مهربان و البته دعای خیر دوستان. 

یادی وجود ندارد؟  پس جای نگرانی ز

بالاخره هم علم پیشرفت کرده و هم اساتید و دکتر های خوبی در کشور داریم و من 

هم در تلاش و مبارزه ام. همیشه امید داشتم و خدا هم کمک می کند ان شاءالله. 

یتی چطور می بینید؟  وضعیت استقلال را بعد از تغییرات مدیر

آقای نظری خودشان یک استقلالی تمام عیارند و امیدواریم اتفاقات خوبی رخ 

بدهد. هرگز در نیم فصل استقلال را در جدول در این رده ندیدم و تحمل آن برای 

همه اســـتقلالی ها سخت و عذاب آور است. حالا به هر دلیلی باید در ابتدای 

فصل چه در بحث مدیریتی یا کادرفنی و چه بحث جذب بازیکن و رفع نقاط 

ضعف و مشکلاتی که تیم در برخی پست ها داشت، اتفاقات بهتری می افتاد 

 منصوب شدند 
ً
اما الان هم دیر نیست و ان شاءالله با مدیریت دوستان که اخیرا

این اتفاقات خوب از این پس در مسیر استقلال قرار بگیرد. 

در هـــر صورت این افراد طـــی دو دهه اخیر و در مقاطع مختلف در این 

یر و بم استقلال را می شناسند.  باشگاه حضور داشته اند و ز

بالاخره این چند روز باقی مانده روز های مهمی برای اســـتقلال است و باید 

اقدامات خوبی در این مدت انجام شود که البته داریم جرقه هایی از این اقدامات 

را می بینیم. از سوی دیگر مدیریت جدید هم با همه توان و اتفاق نظر و بدون 

اختلاف سلیقه، تمام هم و غم خود را بگذارند؛ چون به هر حال جایگاه استقلال 

اینجا نیست. در هر صورت من به این ترکیب جدید امیدوارم. بالاخره این عزیزان 

در 20 سال اخیر تجربیات و دیدگاه ها و نقطه نظر هایی را به دست آورده اند که 

همه این موارد می تواند در آینده روشن استقلال اثرگذار باشد. اگر دوستان از 

 می توان امیدوار بود که در دو دهه بعد 
ً
تجربیات قبلی درس گرفته باشند مطمئنا

اتفاقات بهتری برای استقلال رقم خورده و ویترین استقلال پرافتخارتر شود. 

ین  به نظر شما چه کسی یا کسانی در کسب وضعیت فعلی استقلال بیشتر

نقش یا تقصیر را داشته اند؟ 

به نظرم در ابتدای فصل مدیریت خوب عمل نکرد و در بحث 

کادرفنی و جذب بازیکن خیلی خوب عمل نشد. اگر از همان 

ابتدا با تجربه و مدیریت بهتر، پیش بینی های بعدی 

صورت می گرفت این اتفاق برای نیم فصل نمی افتاد. به جرئت می گویم شاید 50 

درصد مشکلات روی عدم مدیریت صحیح و تدبیری بود که در ابتدای فصل 

شـــد، وگرنه امروز کمتر بحث مشکلات مالی را می شنیدیم. تا یادمان می آید 

همیشـــه باشگاه درگیر مشکلات مالی بوده اما امروز خبری از این مشکلات 

نیست چون به هر صورت هلدینگی هست که هزینه ها را پرداخت می کند، پس 

دیگر باید تدبیر درست و مدیریت قوی تری باشد که بتواند همه چیز را هماهنگ 

 این مهره ها 
ً
کند و همه چیز ســـر جای خودش باشد اما در ابتدای فصل ظاهرا

سرجای خودشان نبودند؛ از نوک هرم گرفته تا سطوح پایین تر! 

یت باشگاه به مدیرعامل وقت مربوط می شود   انتقادتان به مدیر
ً
مشخصا

یا مدیران و نمایندگان هلدینگ در باشگاه؟ 

منظورم همه این عزیزان هستند. به هر حال نماینده هلدینگ، اعضای هیئت 

مدیـــره، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل؛ همه و همه در این وضعیت اثرگذار 

بوده اند. بالاخره تصمیم گیرنده و سیاستگذار و تصمیم ساز باشگاه استقلال 

همین عزیزان بودند. مثل زمان ما نبود که وزیر یا معاون و مشاور و حتی رئیس 

دفتر وزیر دخالت کند یا رئیس هیئت مدیره یک داستان دیگر داشته باشد. الان 

این مشکلات وجود نداشت و وزارت ورزش و جوانان دیگر دخالتی در بحث 

هلدینگ نداشت و به نظرم رئیس هیئت مدیره و نماینده هلدینگ، مدیرعامل 

و اعضای هیئت مدیره باید تصمیمات سازنده و مدبرانه ای می گرفتند که 

متأسفانه چنین تصمیماتی هیچ وقت گرفته نشد. 

نکته عجیب اینکه بیشـــتر مدیران عامل استقلال که از باشگاه رفته اند 

یسیون استقلال را تشکیل داده و اقداماتی را علیه این باشگاه  جبهه اپوز

انجام می دهند. البته شما در این سال ها برخلاف منافع باشگاه اقدام یا 

صحبتی نداشتید. 

 به صلاح باشگاه نیست. من اگر موفقیت 
ً
این مواردی که اشـــاره کردید اصلا

باشگاه و استقلال را می خواهم باید به باشگاه کمک کنم، در غیر این صورت 

اگر خاطر خودم را می خواهم به قول شما جبهه اپوزیسیون استقلال را تشکیل 

داده و داستان های خاص خودش را به راه می اندازم. در این بین برخی رسانه ها 

 سعی می کنند 
ً
هم هســـتند که مشکلات کوچک را بزرگ جلوه داده و بعضا

در کار مدیرعامل دخالت کرده و جوســـازی کنند برای اینکه بگویند از همه 

بهترند که هدفشان این است دوباره برگردند یا هر نیت دیگری که هست؛ این 

نیت دیگر خیر نیســـت. مدیری که می رود اگر نیت خیر دارد، کنار بنشیند و 

پیشنهادی برای بهبود باشگاه دارد به مدیرعامل و هیئت مدیره بدهد و کمک 

و همفکری کند و در کنار هواداران بایستد. امیدوارم هرچه زودتر سرپا شوم 

و دوباره بتوانم کنار هواداران روی سکوها بنشینم و به عنوان یک هوادار تیم 

محبوبم را تشویق کنم.

در حالی که شـــما برای درآمدزایی در باشگاه اقداماتی را در دستورکار 

داشتید، امروز می بینیم باشگاه رقیب با برخی اسپانسر ها همان برنامه های 

یادی در درآمدزایی موفق عمل کرده  شما را اجرایی کرده و امروز تا حد ز

است. 

در تمامی لیگ های مطرح فوتبال دارند روی برند های اقتصادی کار می کنند 

و بخشی از درآمد آن ها از همین اسنک و آدامس و عروسک و خیلی از این 

دست محصولات است. پرسپولیس در این زمینه بسیار موفق عمل کرده و اگر 

بخواهد بیلان مالی اش را از این محل به تصویر بکشد، رقم بسیاری خواهد 

شد. ضمن اینکه امروز در بسیاری از برنامه های ورزشی و به ویژه برنامه های 

فوتبالی، قبل و حین و بعد از بازی، اســـم پرسپولیس و محصولاتش را مدام 

می بینیم. در هر صورت همه این ها در موارد مختلف اثرگذارند. این درحالی 

اســـت که عزیزی در هیئت مدیره ما بود که -مشکلات خودش و مشکلاتی 

که هنوز هم دارد بماند- این موضوع را همیشه به تمسخر می گرفت. ضمن 

اینکـــه آن زمان نه تنها یک ریال نیاورد، بلکه 63 میلیارد تومان هم ناترازی 

مالی برای ما به وجود آورد.
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باشگاه شمس آذر که دومین فصل لیگ برتری خود را تجربه می کند، پس 

از یک فصل موفق به همراه سعید دقیقی و در شرایطی که تصور می شد بعد 

از فصل پرهیجان و جذاب گذشته، تیمی قدرتمند به لیگ برتر ایران اضافه 

شـــده، اما در حال حاضر با ۱۳ امتیاز از ۱۵ مسابقه در انتهای جدول قرار 

دارد و جایگاه پانزدهم را به خود اختصاص داده است. تغییرات مکرر این 

تیم از پیش فصل جاری درنهایت با تغییر مجدد کادر فنی همراه شد و رضا 

مهاجری تنها پس از ۸ هفته همراهی این تیم از کار خود برکنار شد و جایش 

را به مهدی رحمتی داد. انتخاب رحمتی در حالی از سوی مسئولان باشگاه 

شمس آذر صورت گرفت که او نیز دو هفته ای بود تیم هوادار را به دلیل نتایج 

ضعیف رها کرده بود. به نظر می رسید شاید سرمربی جدید شمس آذر قرار 

اســـت این تیم را از بحران موجود خارج کند، اما تصمیم عجیب مدیران 

این تیم در انتخاب مربی که دو فصل است موفق نبوده و کارنامه ضعیفی 

از خود به جا گذاشـــته، موجب تعجب همگان شد. برای اطلاع از دلایل 

مسئولان این باشگاه برای تغییر روی نیمکت تیمشان و به خدمت گرفتن 

مهدی رحمتی، با مهرزاد نجفیان، رئیس هیئت مدیره و همه کارۀ فعلی این 

باشگاه گفت وگو کردیم که صحبت های او را در ادامه از نظر می گذرانید.

ملاکتان برای تغییر کادر فنی چیست؟

انسجام تیم ما کمی به هم خورده بود و نظر این بود که تغییر مربی باید انجام شود. 

جمیع اعضای تیم به تغییر اصرار داشتند. فقط من نمی خواستم تغییر انجام شود، 

بلکه همه می خواستند. تیم باید منسجم باشد، یک دست باشد و آن همبستگی 

سابق ایجاد شود. پس تغییر لازم بود.

یعنی مهاجری هم موافق این تغییر بود؟

بله! با او به توافق رسیدیم و تشریف بردند و مهدی رحمتی جایگزین او شد.

اگر ملاک نتایج و جایگاه تیم در انتهای جدول باشد، انتخاب رحمتی هم 

عجیب بود. چراکه او نیز چند هفته پیش به دلیل شـــرایط مشابه هوادار را 

ترک کرد. با علم به این موضوع، فکر می کنید رحمتی می تواند مشکل تیم 

شما را برطرف کند؟

شرایط تیم ما با دیگر تیم ها فرق می کند. تیم ما پتانسیل بالایی دارد و با اضافه شدن 

یکی دو نفر می توانیم نتایج بسیار خوبی بگیریم. اول فصل به هم ریختگی عجیبی 

در تیم ما رخ داد و رفت و آمدها زیاد شد، چون بازیچه دست دیگران قرار گرفتیم. در 

نتیجه همان اتفاقات انسجام تیمی به هم ریخت. از این رو امیدواریم در فرصت به 

وجود آمده در تعطیلات نیم فصل با کمک سرمربی جدیدمان نتایج بهتری بگیریم.

انتخاب رحمتی با وجود نتایجش در هوادار و نساجی ریسک بالایی ندارد؟

اگر موفقیت حاصل شود، دوطرفه است و رحمتی هم در تیم ما بولد خواهد شد. 

زیرساخت های تیم ما مشکلی ندارد و بازیکنانی داریم که تیم های مطرح کشور 

به دنبالشان هستند. نگرانی خاصی بابت تیم مان نداریم و فکر می کنم مشکلات 

مرتفع شود. در واقع اینجا موقعیت مناسب تری برای رحمتی است که توانایی های 

خود را نشان دهد. شرایط تیم ها با هم متفاوت است. نمی توانیم حالا که موقعیت 

بهتری است، شرایط را با تیم های قبلی این مربی مقایسه کنیم. من فکر می کنم 

آینده هر دو طرف با این انتخاب روشن است.

ولی نیازمند بازیکن هستید و جای خالی زیاد دارید؟

ما در چند پست جای خالی داریم. به عنوان مثال، امیر محمد نسایی مصدوم 

شـــده که بازیکن تأثیرگذاری بود و جایش خالی است. قبول دارم که در چند 

پســـت بازیکن کم داریم. تلاش می کنیم این جای خالی ها را صرف خرید 

مهره های مؤثر کرده و ایرادها را برطرف کنیم. چند خرید داشتیم و سه چهار نفر 

دیگر را نیز اضافه می کنیم. معتقدم با شروع مسابقات انسجام لازم را به دست 

می آوریـــم. اگر بتوانیم بازیکنان مورد نیازمان را خریداری کنیم، بعید می دانم 

مشکل خاصی پیش بیاید.

خودتان را چقدر در ناکامی این فصل شمس آذر دخیل می دانید؟

اراده همه در تیم شمس آذر رسیدن به موفقیت است. از نظر من نباید نگرانی خاصی 

وجود داشته باشد. اعتقاد دارم تیم ما توانایی هایی دارد که هنوز نتوانسته ایم از آنها 

استفاده کنیم؛ چراکه شرایط و موقعیتی که از ابتدای فصل به وجود آمد، پایه های این 

تیم را متزلزل کرد. از این رو اگر بتوانیم در فرصت به وجود آمده انسجام، یک دستی، 

نظم و اتحاد را در تیم مان به وجود آوریم، مشکل بزرگی در نیم فصل دوم نداریم 

و می توانیم عملکردی بهتر از نیم فصل اول داشته باشیم.

چرا تصمیمات در تیم های خصوصی تا این حد سلیقه ای و تک بعدی است 

 با انتقاد همراه اســـت؟ آیا مالکیت شخصی باعث تصمیمات 
ً
و معمولا

احساسی و بدون کارشناسی می شود؟

 اینطور نیست. رضا مهاجری انسان صدیق، شریف و دوست خوب من 
ً
طبیعتا

است. اگر نظر شخصی مرا بخواهید؛ با او تا ۱00 سال دیگر هم رفاقت می کنم. 

به نظر من جزو مهره های نادر این فوتبال است که سلامت و شخصیت بالایی 

دارد، اما وقتی وارد اتاق فکر باشگاه می شویم، تصمیمات دیگری گرفته می شود. 

اتاق فکرمان می گوید که در این مقطع راه حل این است که از ما جدا شود وگرنه 

در شـــریف و صدیق بودن او شکی نیست. در نتیجه این تغییر نه یک تصمیم 

احساسی و شخصی، بلکه نتیجه یک کار کارشناسی و تخصصی است که ما را 

در مسیر درست هدایت می کند. برعکس، اگر قرار بود من تصمیم گیرنده باشم، 

تا 20 سال دیگر هم او را سرمربی تیمم حفظ می کردم.

چقدر نگران آینده شمس آذر هستند؟

وضعیت تیم ما زیاد هم خطرناک نیست. فاصله ما با تیم نهم جدول فقط 6 امتیاز 

است. از این رو معتقدم جایگاه ما خطرناک نیست و با یکی دو بازی می توانیم 

خود را از منطقه خطر دور کنیم. تصور من این است که در نیم فصل دوم اتفاقات 

خوبی می افتد و تیم شمس آذر شرایط را تغییر خواهد داد.

در روزهایی که نتوانستید نتایج خوبی کسب کنید، رقبای شما بهترین نتایج 

را گرفتند و تیمتان تا انتهای جدول پایین رفت. می توانید با تیم هایی که در 

پایین جدول روی دور برد افتادند رقابت کنید؟

 عملکرد رقبا در وضعیت ما تأثیرگذار است، اما از این نکته غافل نشوید 
ً
طبیعتا

که ما از ابتدای فصل راه خود را گم کردیم. در شـــروع فصل تصور ما این بود که 

مازیار زارع را در کنار خود داریم، اما قبل از شـــروع مسابقات، تیم ما را رها کرد 

و رفت. در ادامه سعید را بالای سر تیم آوردیم که او هم در میانه راه استعفا داد و 

 به تیم ما صدمه می زند. پس می بینید خودمان خیلی 
ً
رفت. چنین بی ثباتی طبیعتا

در سرنوشت امروز شمس آذر دخیل نبودیم. افرادی که در حال حاضر در این تیم 

 کار خوبی نیست 
ً
هستند مشکلی ایجاد نکردند. به نظر من تغییر و تحول اصولا

و ثبات ارزشمندتر است. به هر حال شرایط گاهی جوری رقم می خورند که باید 

برای رسیدن به نقطه ایده آل به تغییرات تن داد. هر سال به دنبال فرگوسن هستیم. 

منظورم این است که مربی ای می خواهیم که ۱0، 20 سال در کنار تیم ما کار کند. 

 
ً
ما به دنبال چنین نیروهایی می گردیم، در حالی که تغییر و تحولات در تیم ما تقریبا

اجباری بود؛ چرا که ایدئال ما مربی است که سالیان سال در این تیم کار کند.

مالکورئیسهیئتمدیرهشمسآذردرگفتوگوبا»فرهیختگان«:درسرنوشتتیمتأثیرگذارنبودیموبازیچهدستدیگرانشدیم

ک نیست  وضعیت تیم ما زیاد هم خطرنا

 بالاخره روز موعود فرا رسید! هواداران استقلال سال هاست که 

از مشکلات مدیریتی و ضعف های ساختاری باشگاه خود 

رنج می برند؛ از تصمیمات شتاب زده گرفته تا شعار های توخالی 

و وعده های محقق نشـــده. با تغییرات اساسی در مدیریت 

هلدینگ خلیج فارس، انتظـــار می رفت خیلی زودتر از این ها این تحولات در 

استقلال انجام شود اما در هر صورت روز موعود فرا رسید. حالا با ورود مدیران 

جدید، بسیاری از طرفداران امیدوارند که این بار اشتباهات گذشته تکرار نشود و 

باشگاه استقلال دوباره به مسیر درست خود بازگردد. 

اما اکنون شرایط تغییر کرده است. مدیران جدید با سابقه مدیریتی در همین باشگاه 

در فضایی وارد باشگاه شده اند که اعتماد هواداران به سیستم مدیریتی باشگاه، به 

شدت کاهش یافته است. در هر صورت اشتباهات سه مدیرعامل اخیر استقلال 

یعنی حجت کریمی، علی خطیر و فرشید سمیعی می تواند چراغ راهی باشد تا 

مدیران جدید در صورت اجتناب از آن ها بتوانند با رعایت شـــفافیت، صداقت و 

برنامه ریزی درســـت، اعتماد از دست رفته هواداران را بازگردانند. درواقع مدیران 

جدید اســـتقلال باید از اقداماتی که از فروردین ۱402 آغاز شده و تا امروز ادامه 

داشته، اجتناب کرده و رویکرد های مؤثرتری را در پیش گیرند. در این مدت، سه 

مدیرعامل در رأس باشگاه قرار گرفتند و عمر مدیریتی هیچ کدام حتی به یک سال 

نرسید! این مسئله نشان دهنده مشکلاتی است که باید مورد توجه قرار گیرد تا مدیران 

جدید بتوانند با پرهیز از آن ها، دوره مدیریتی پایدارتری داشته باشند. 

اتکا به دلالان: ورود واسطه ها و دلالان به فرایند نقل و انتقالات، علاوه بر افزایش 

هزینه ها در این دو سال به جذب بازیکنان نامناسب منجر شد. 

پول پاشی در فضای مجازی: صرف مبالغ هنگفت برای تبلیغات یا جلب حمایت 

در شـــبکه های اجتماعی، منابع مالی باشگاه را هدر داده، درحالی که این منابع 

می توانستند در جهت تقویت تیم و زیرساخت ها به کار گرفته شود. ضمن اینکه 

تمرکز روی این مسئله، بدون شک مدیران قبلی را از وظایف اصلی مدیریتی دور 

نگه داشت و بیشترین آسیب را به استقلال زد. 

ادعا های واهی و رؤیافروشی: اظهارات غیرواقعی درباره جذب بازیکنان بزرگ، 

انتظارات هواداران را بی جهت بالا برده و با عدم تحقق آن ها این رویه به بی اعتمادی 

منجر شـــد. تلاش برای جذب بازیکنانی ازجمله بیرانوند یا بازگرداندن قایدی یا 

 برای کسب 
ً
محبی، از این دســـت ادعا هایی بود که هرگز عملی نشد و مشخصا

محبوبیت بیشتر مطرح شد. 

اظهارات خلاف واقع: ارائه اطلاعات نادرست به هواداران و رسانه ها، اعتبار مدیریت 

و باشگاه را خدشه دار و در این مدت بیش از پیش بی اعتمادی را تقویت کرد. اتفاقی که 

به تناوب و پیاپی در حدود دو سال اخیر به دفعات رخ داده و مشکلاتی را ایجاد کرد. 

رقابت با کادر فنی برای بستن تیم یا اهداف خاص: دخالت مدیران در امور فنی و 

تصمیم گیری های کادر فنی، تعادل تیم را برهم  زده است، درحالی که تفکیک وظایف 

و احترام به کادرفنی، به بهبود عملکرد تیم کمک می کرد. در این مورد شاید بتوان به 

همین مورد اخیر اشاره کرد که موسیمانه یک لیست را به باشگاه ارائه کرد و مدیریت 

در حال بستن یک لیست دیگر بود! 

رزومه ســـازی: ادامه حضور مدیران بدون کارایی و تخصص لازم، تنها به ضرر 

باشگاه تمام شد. پیش از این مدیرانی مانند احمد مددی با وجود انتقادات فراوان 

سعی کردند مدت زمان حضور خود را در باشگاه افزایش دهند و 3 مدیر اخیر این 

باشگاه نیز چنین برنامه ای را در دستور کار داشتند. 

انتخاب مشاوران ناکارآمد و ناآگاه: بهره گیری از مشاوران اشتباهی، تصمیم گیری های 

نادرست را به دنبال داشت. دود انتخاب افرادی مانند حقدوست و... فقط به چشم 

استقلال و هوادارانش رفته و این رویه هرگز در این مدت اصلاح نشد. 

پرونده سازی: ایجاد پرونده های ساختگی برای افراد به منظور حذف رقبا یا توجیه 

ناکارآمدی ها، فضای باشگاه را مسموم کرد و شکایت از منتقدان باعث شد تا فضای 

ناامنی بر باشگاه حاکم شود. 

دستاوردســـازی جعلی: ادعای دستاورد های فیک، تنها به بی اعتمادی هواداران 

منجر شد، درحالی که این مدیران می توانستند با عملکرد واقعی و نتایج ملموس، 

اعتبار باشگاه را افزایش دهند. 

همکاری با معلوم الحال ها به منظور ارعاب و تهدید: استفاده از برخی اوباش برای 

کنترل هواداران، به وجهه باشـــگاه آسیب جدی زده و باعث شده این لکه ننگ بر 

پیشانی برخی مدیران استقلال تا ابد باقی بماند. 

به هر صورت به نظر می رسد استقلال به مدیرانی نیاز دارد که با اقدام و عمل مؤثر، 

تیم را به مسیر موفقیت بازگردانند، نه افرادی که با دروغ گویی، دستاوردسازی جعلی 

و ادعا های واهی تنها به مشکلات دامن می زنند. پرهیز از اشتباهات گذشته و تمرکز 

بر برنامه ریزی های دقیق و شفاف، می تواند آینده ای روشن برای استقلال و مدیران 

جدید این باشگاه رقم بزند. 
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